
  بازداشت برخی بازیگران سینما و سلبریتی ها 
با چه اتهاماتی صورت می گیرد؟ این بازداشت ها چه 

تأثیری روی افکار عمومی جامعه می گذارد؟
با  سینما  بازیگران  بازداشت 
بازداشت وکلا، پزشکان و دیگر اقشار 
جامعه تفاوت ندارد. بازداشت های 
اخیر تنها مختص به بازیگران سینما 
نبوده است. از این نظر بازیگران 
سینما دارای خصوصیات ویژه ای 
نیستند. موضوع مهم در این زمینه 
ضرورت و یا عدم ضرورت بازداشت 
قانون  براساس  است.  بازیگران 
آیین نامه دادرسی کیفری اتهاماتی 
که به بازیگران سینما زده می شود 
اتهاماتی نیست که بازداشت در مورد 
برخی از آنها الزامی باشد. بازپرس 
باید برای بازداشت بازیگران و یا هر 
فرد دیگری دلیل قانونی داشته باشد. 
اگر اتهامی علیه کسی صادر می شود 

باید برای وی قرار صادر شود و به دادگاه فرستاده شود تا در 
نهایت دادگاه برای آن تصمیم گیری کند. هر رأیی که دادگاه 
بدهد نیز قابل تجدیدنظر است و می تواند مورد تجدید نظر 
قرار بگیرد. مهم ترین اتهاماتی که به بازیگران زده می شود 
فعالیت در فضای مجازی و یا کشف حجاب است. قانون تکلیف 
کشف حجاب را مشخص کرده و مجازات آن را جزای نقدی 
دانسته است. این در حالی است که اتهاماتی که به سلبریتی ها 
زده می شود اجتماع و تبانی علیه نظام است. هنگامی که 
این افراد بازداشت می شوند در مرحله نخست فعالیت های 
فضای مجازی آنها را بررسی می کنند. در نهایت نیز اگر 
تخلفی مشاهده شود این موضوع را مبنای تصمیم گیری 
قرار می دهند. از سوی دیگر اگر کسی کشف حجاب کرده 
به اتهام آن رسیدگی می کنند. اغلب موارد اینچنینی به 
دلیل فعالیت های بازیگران در فضای مجازی است که با اتهام 
اجتماع و تبانی علیه نظام صورت می گیرد. اگر این افراد در 
خیابان بازداشت شده باشند اخلال در نظم عمومی نیز به 

اتهامات آنها افزوده می شود. 
  اغلب بازیگرانی که در مظان اتهام قرار گرفته اند 
در فضای مجازی عکس هایی منتشر کرده اند که 
شائبه کشف حجاب درباره آنها مطرح شده است. از 
نظر قانونی کشف حجاب در اماکن عمومی با انتشار 
عکس بی حجاب در فضای مجازی چه مصداقی پیدا 
می کند؟آیا هر دو مصداق کشف حجاب قلمداد 

می شود؟
قانون به صراحت عنوان می کند اگر فرد در اماکن عمومی 
کشف حجاب کند متهم خواهد بود. این در حالی است که 
برخی این موضوع را به فضای مجازی نیز سرایت داده اند. این 
عده بر این باور هستند که اگر افراد مشهور در فضای مجازی 
کشف حجاب کنند همه آن را می بینند. تسری دادن قانون 
کشف حجاب از اماکن عمومی به فضای مجازی امکان پذیر 
نیست و قانون به صورت مشخص برای کشف حجاب در 
فضای مجازی مجازاتی در نظر نگرفته است. در قانون جرائم 
رایانه ای اشاعه فساد و فحشا و یا انتشار تصاویر مستهجن و 
مبتذل جرم انگاری شده است. به همین دلیل برخی به این 

قانون استناد می کنند و عکس هایی که بازیگران در فضای 
مجازی منتشر می کنند را مصداق تصاویر مستهجن و 
مبتذل قلمداد می کنند. این در حالی است که از جرائم 
رایانه ای تعریف دقیقی صورت نگرفته و به همین دلیل 
براساس تفسیری که انجام می شود 
مبادرت به بازداشت  برخی بازیگران و 
سلبریتی ها می شود. واقعیت این است 
که بازداشت هنرمندان و بازیگران 
و افراد مشهور در کشور پیام خوبی 
به جامعه نمی دهد. این نکته نیز 
حائز اهمیت است که امنیت باید 
حفظ شود. نظم و امنیت و آزادی و 
عدالت دو روی یک سکه هستند. 
باید بین آزادی و امنیت تعادل ایجاد 
کرد. این دو موضوع باید به صورت 
متعادل و منطقی مورد توجه قرار 
بگیرد. قانون نیز تکلیف را مشخص 
کرده است. براساس قانون آزادی های 
مندرج در قانون اساسی باید مورد 

حمایت دستگاه قضائی قرار بگیرد. 
اینکه کسی در اجتماعات و تجمعات 
شرکت می کند مصداق اجتماع و 
تبانی علیه نظام نیست. قانون اساسی 
برگزاری تجمعات را منوط به دریافت 
مجوز نکرده است. تنها در قانون 
احزاب ذکر شده که اگر احزاب قصد 
دارند تجمع برگزار کنند باید مجوز 
دریافت کنند. این در حالی است 
که مردم عادی مشمول این قانون 
نیستند. از ابتدا باید اجازه می دادند 
تجمعات برگزار شود. براساس یک 
نظرسنجی که انجام داده شده نشان 
می دهد که بیش از68 درصد مردم از 

بازداشت های اخیر رضایت ندارند. 
  ارزیابی شما از رفتارشناسی دستگاه قضائی در 
اعتراضات اخیر چیست؟آیا اقداماتی که دستگاه 
قضائی در این مدت انجام می داد مورد اقبال جامعه 

قرار  گرفت؟
برخی کارشناسان بر این باور هستند که اگر ما رعب و 
وحشت ایجاد کنیم معترضان کوتاه می آیند و دیگر به خیابان 
نمی آیند. من با این رویکرد مخالف هستم و معتقدم برخورد 
خشونت آمیز ممکن است منجر به خشونت بیشتر در جامعه 
شود. در اعتراضات اخیر اتفاقاتی رخ داد که در گذشته سابقه 
نداشته است. به عنوان مثال ما تاکنون این همه خشونت 
نسبت به پلیس را نداشته ایم که در اعتراضات اخیر وجود 
داشت. اگر پلیس در جامعه احساس امنیت نکند شرایط 
امنیتی جامعه به مخاطره می افتد و ما با چالش های جدی 
در آینده مواجه خواهیم شد. به صورت طبیعی خشونت با 
خود خشونت به همراه می آورد. اگر هر کدام از طرفین چه 
معترضین چه پلیس از خود خشونت نشان بدهند طرف 
مقابل را نیز وادار می کنند که برخورد خشونت آمیزی از خود 
نشان بدهد. متأسفانه تبلیغاتی که در فضای مجازی صورت 
می گیرد و خطرناک است این است که شبکه های معاند 

اخباری را منتشر می کنند که رژیم در حال سقوط است. این 
اخبار دروغین باعث می شود که برخی جوانان تحت تأثیر این 
اخبار قرار بگیرند و خود را به خطر بیندازند. دشمن در فضای 
مجازی هزینه می کند تا این فکر را به جوانان کشور القا کند 
که نظام در حال سرنگونی است. این در حالی است که ما از 
تجربه بیشتری برخوردار هستیم روزهای سخت تر از این را نیز 
مشاهده کرده ایم که نظام سیاسی از سر گذرانده و همچنان به 
حیات خود ادامه داده است. این وضعیت امروز نیز وجود دارد 
و نظام از این مرحله نیز عبور خواهد کرد. با این وجود باید این 
خطر را جدی گرفت که برخی جوانان تحت تأثیر این تبلیغات 
قرار می گیرند و دست به خشونت می زنند. توصیه من به برخی 
دستگاه ها این است که با تدبیر بیشتر با این ماجرا برخورد 
کنند . ما از دستگاه امنیتی قوی برخوردار هستیم. هنگامی 
که می توان از طریق تصاویر خیابانی افراد را شناسایی کرد و یا 
خطوط ارتباطی افراد را کنترل کرد چه ضرورتی وجود دارد 

افراد زیادی را دستگیر کرد؟
  توصیه شما برای عبور از این مرحله چیست و 
چه راهکاری برای آرامش بیشتر جامعه پیشنهاد 

می دهید؟
توصیه من استفاده از سعه صدر 
و رأفت اسلامی با مردم و تجمع 
کنندگان است. بارها اتفاق افتاده 
حمله  تجمعات  به  که  هنگامی 
می شود که افراد را بازداشت کنند 
می کنند  فرار  که  کسانی  اولین 
کسانی هستند که تجمعات را به 
وجود آورده اند. در چنین شرایطی 
کسانی دستگیر می شوند که از جرم 
کمتری نسبت به وجود آوردگان 
تجمعات برخوردار بوده اند. چه بسا 
در چنین شرایطی مردم عادی نیز 
دستگیر می شوند. روال نیز این است 
که در ابتدا تلفن همراه شخص را 
بررسی می کنند. این در حالی است 
که امروز در تلفن همراه اغلب افراد جامعه مسائلی وجود دارد 
که بتوان اتهاماتی به آن وارد کرد. به همین دلیل نیز این اتفاق 
رخ می دهد. برخی افراد بدون اینکه تمایلی داشته باشند 
پیام هایی دریافت می کنند که می تواند مورد اتهام باشد. 
توصیه من این است که این رویکرد متوقف شود. این نوع رفتار 
به آرامش جامعه کمک نمی کند، بلکه ممکن است پیامدهای 
منفی نیز به همراه داشته باشد. امروز ما با نسلی مواجه هستیم 
که در فضای مجازی رشد کرده و به همین دلیل با نسل های 
گذشته متفاوت است و دغدغه های متفاوتی دارد. برخی از 
نوجوانان و جوانانی که در اعتراضات اخیر حضور داشتند 
هنوز قادر نیستند تفاوت فضای مجازی و حقیقی را درک 
کنند. برخی از این افراد را که به زندان اوین برده بودند گمان 
می کردند هنوز در فضای مجازی قرار دارند. این افراد گمان 
می کردند زندان نیز فضای مجازی است و هنوز درک صحیحی 
از زندان نداشتند. توصیه من این است که روانشناسان و 
جامعه شناسان راهنمایی های لازم را به برخی مسئولان 
مربوطه بکنند و  برخی نیز گمان نکنند با خشونت می توانند 

جلوی خشونت را بگیرند. 

گفت و گـو 6a r m a n m e l i . i rسال پنجم
 شماره 1450

فـــــرارو  پنجشنبه 
1401 .10 .01

27جمادی الاولی      22/1444 دسامبر  2022

 ترمیم ارتباط اصلاح طلبان با جامعه 

یکی از فعالیت های دبیر شورای عالی امنیت ملی در دوران 
پس از تحولات اخیر، تلاشش برای شروع گفت و گویی درون 
نظام با نیروهای اصلاح طلب شناخته شده بوده است، با توجه به 
اینکه موضوع به طور جدی نیز مورد کنایه و انتقاد اصولگرایان 
قرار نگرفته می توان گفت که این حرکات حداقل مورد موافقت 
سطوح دیگر نظام نیز قرارگرفته است.  این ابتکار در شکل فعلی 
و با نقشی که سیاستمداران اصلاح طلب دارند اما طرفی نخواهد 
بست. یکی از ویژگی های معترضین عدم اتصال تشکیلاتی 
و حتی معنوی به اصلاح طلبان است. اعتراضات به شکلی که 
مورد توجه نظام است، توسط معترضینی سازماندهی می شود 
که حداقل خواسته هایشان فرسنگ ها از حداکثر خواسته های 
اصلاح طلبان مورد شناخت توسط نظام فراتر است. این موضوع 
گفت و گو با اصلاح طلبان را حرکتی ابتر کرده است چه آنکه 
اصلاح طلبان با حساب خالی ای که تازه از مسدودی خارج شده 
امکان کشیدن چک برای معترضان را ندارند. از سوی دیگر 
تحلیل اصلاح طلبان از جامعه نیز تفاوت چندانی با نیروهای 
اصولگرا ندارد، مجاری اطلاعاتی و حتی تشکیلاتی آنها طی 
سال های اخیر از نیروهای فراساختاری پاکسازی شده است، 
حتی نیروهای جوان آرمان خواه که اطراف این مدعوین به 
جلسات شمخانی حضور دارند نیز تحت تاثیر گفتمان آنها دامن 
خود را از جوهر فراساختاری اعتراضات پاک نگاه داشته اند. 
اصلاح طلبان طی سال های اخیر چه به علت جلب اعتماد 
حاکمیت و چه به واسطه نظر اصیل خود تلاش کرده بودند 
فضاهای تشکیلاتی خود را از نیروهای فراساختارگرا پاکسازی 
کنند. اگر اصلاح طلبان شناسنامه دار که توصیه می کنند صدای 
معترضین شنیده شود بهتر است نگاهی به تشکیلات خود 
بیندازند و به دنبال ترمیم ارتباط خود با جامعه و حاکمیت 
بروند. اصلاح طلبان می توانند از نیروهای جوان و خوش فکری 
که می توانند کنش گری خوب و موثری از خود نشان دهند را 
به تشکیلات خود دعوت کنند. لذا تنها در صورت نفی نیروها و 
نگاه های فراساختاری است که اطلاح طلبان می توانند به عنوان 
سفیران نظام پای میز شنیدن حرف های این معترضین بیایند. 
اصلاح طلبان باید بپذیرند که برای مفاهمه و طراحی قدم های 
آینده باید چشم خود را بر غایت طرف مقابل ببندند، منطق 
تاکتیکی باید بر منطق استراتژیک در همکاری های سیاسی 
غلبه یابد. در غیر این صورت بلااثر بودن اصلاح طلبان ادامه 

پیدا خواهد کرد. 

 کاظمی قمی مطرح کرد: 
اهمیت مسیر ترانزیتی ایران و افغانستان

نماینده ویژه رئیس جمهور در امور افغانستان بر اهمیت 
مسیر ترانزیتی ایران و افغانستان تاکید کرد و گفت: احداث 
کریدورها و تقویت مسیر ترانزیتی ایران و افغانستان توجیه 
اقتصادی همکاری ها را افزایش می دهد.  حسن کاظمی قمی 
در نشست امضای اولین قرارداد حمل و نقل ریلی میان ایران 
و افغانستان با اشاره به اینکه در سطح منطقه شاهد تحولات 
سیاسی و ژئوپلیتیکی بودیم اظهار کرد: موقعیت  کشورهایی 
مثل ایران و افغانستان در مسیر کریدور قرار دارد و افغانستان 
می تواند به عنوان بخشی از این کریدورها خارج از تعاملات 
فرهنگی و سیاسی نقش بسزایی ایفا کند. وی ادامه داد: 
خوشبختانه در برنامه های کشور توجه به احداث کریدور 
حائز اهمیت است و ما اصرار داریم این کریدورها از مسیرهای 
موثری صورت گیرد. به عنوان مثال مسیر منتهی به چین اگر 
از خاک افغانستان و سرزمین افغانستان صورت گیرد نقطه 
قابل توجهی است اگر از مسیر آسیای میانه به چین برسیم 
بهتر است یا از افغانستان به چین، این موضوع مهمی است. 
نماینده ویژه رئیس جمهور در امور افغانستان همچنین اظهار 
کرد: امروز اهمیت بخش ریلی به طور جدی مطرح شده و 
استفاده از این امکانات روز به روز قوی تر می شود. اکنون 
کشورهای چین، هندوستان، قزاقستان و روسیه بسیار نیاز 
دارند تا از مسیر ترانزیت ایران و افغانستان استفاده کنند. 
این موضوع می تواند توجیه اقتصادی کار را بالا ببرد. کاظمی 
قمی یادآور شد: در مورد همکاری ها با افغانستان هم تفاهمات 
اولیه در دوره مسئولیت مرحوم رستم قاسمی انجام شده بود 
اکنون باید با آقای بذرپاش هم جلساتی ترتیب دهیم و این 
موضوعات پیگیری شود و دوستان افغان هم بسیار علاقه مند 
هستند این پروژه ها تکمیل شود. وی خاطرنشان کرد: ما تمام 
تلاشمان را برای تسهیل و روان سازی و همچنین حمایت و 
پشتیبانی از پروژه ها انجام می دهیم طبیعی است که در ابتدای 
کار کاستی هایی وجود داشته باشد، اما می خواهم تاکید کنم 
که طرفین به هم اعتماد دارند و علاقه مند به کار هستند لذا 
ارتقای این همکاری ها در مساله ترانزیت بسیار مهم است. در 
جاهایی نباید کار معطل شود. نماینده ویژه رئیس جمهور در 
امور افغانستان تصریح کرد: مساله بعدی خط ریل از سمت 
زاهدان است که در برنامه کاری قرار دارد که این خط ریل به 
میلک می رود و در ادامه به قندهار می رسد این موضوع هم در 

دستور کار ما قرار دارد. 

یادداشت

  نوید مقدم  
فعال سیاسی

دشمن در فضای مجازی 
هزینه می کند تا این فکر را 
به جوانان کشور القا کند که 
نظام در حال سرنگونی است. 
این در حالی است که ما از 
تجربه بیشتری برخوردار 
هستیم روزهای سخت تر از 
این را نیز مشاهده کرده ایم 
که نظام سیاسی از سر 
گذرانده و همچنان به حیات 
خود ادامه داده است

قانون به صراحت عنوان 
می کند اگر فرد در اماکن 
عمومی کشف حجاب کند 
متهم خواهد بود. این در 
حالی است که برخی این 
موضوع را به فضای مجازی 
نیز سرایت داده اند. این 
عده بر این باور هستند که 
اگر افراد مشهور در فضای 
مجازی کشف حجاب کنند 
همه آن را می بینند

دریچـــــه

دریچـــــه

 

 

آرمان ملی-  احسان انصاری: بازداشت بازیگران و افراد مشهور چه تأثیری بر افکار عمومی جامعه می گذارد؟ باید چه رویکردی را در پیش گرفت که 
جامعه بیشتر به سمت آرامش حرکت کند؟ »آرمان ملی« برای پاسخ به این سوالات با دکتر سیدمحمود علیزاده طباطبایی گفت وگو کرده است. علیزاده 
طباطبایی معتقد است:» قانون به صراحت عنوان می کند اگر فرد در اماکن عمومی کشف حجاب کند متهم خواهد بود. این در حالی است که برخی این 
موضوع را به فضای مجازی نیز سرایت داده اند. این عده بر این باور هستند که اگر افراد مشهور در فضای مجازی کشف حجاب کنند همه آن را می بینند. از 
نظر قانونی تسری دادن کشف حجاب از اماکن عمومی به فضای مجازی امکان پذیر نیست و قانون به صورت مشخص برای کشف حجاب در فضای مجازی 
مجازاتی در نظر نگرفته است. در قانون جرائم رایانه ای اشاعه فساد و فحشا و یا انتشار تصاویر مستهجن و مبتذل جرم انگاری شده است. به همین دلیل 
برخی به این قانون استناد می کنند و عکس هایی که بازیگران در فضای مجازی منتشر می کنند را مصداق تصاویر مستهجن و مبتذل قلمداد می کنند.« 

در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

در هفته های اخیر برخی از رسانه ها و فعالان حقوقی و سیاسی 
در خصوص دسترسی برخی از متهمان ناآرامی های اخیر به 
وکیل، مطالبی منتشر می شود مبنی بر این که در مراحل 
دادرسی، تجدیدنظرخواهی یا فرجام خواهی برخی از مقامات 
قضائی تبصره ماده 48 قانون آیین دادرسی کیفری را قابل اجرا 
می دانند و معتقد هستند که در این مراحل نیز متهمان باید از 
میان وکلای مورد تایید قوه قضائیه وکیل خود را انتخاب کنند. 
حجت الاسلام والمسلمین محمد مصدق معاون اول قوه قضائیه 
در پاسخ به این سوال که آیا تبصره ماده 48 قانون آیین دادرسی 

کیفری صرفا ناظر به تحقیقات مقدماتی جرایم امنیتی است یا 
سایر مراحل دادرسی را هم شامل می شود یا خیر؟ بیان کرد: حق 
دسترسی به وکیل در اصل 35 قانون اساسی به صورت مطلق 
پذیرفته شده و یکی از حقوق اساسی افراد است. وی افزود: در 
قانون آیین دادرسی کیفری نیز بر لزوم تضمین حقوق دفاعی 
اشخاص و حقوق مصرح در قانون حقوق شهروندی و جمایت 
آزادی های مشروع مصوب سال 1383 مورد تاکید شده است. 
معاون اول قوه قضائیه ادامه داد: در ماده 12 سند امنیت قضائی 
که در زمان آیت ا... رئیسی در سال 1399 ابلاغ شد نیز بر حق 

انتخاب آزادانه وکیل و منع تحمیل وکیل تاکید شده است. 
بنابراین اصل حق دسترسی آزادانه افراد به وکیل یک حق 
اساسی است و ضابطان، قضات و تمام افراد مداخله کننده در 
دادرسی ملزم به رعایت آن هستند. وی افزود: در تبصره ماده 48 
قانون آیین دادرسی کیفری به جهت مصالح امنیتی و اجتماعی 
مقرر شده در جرایم علیه امنیت داخلی و خارجی و همچنین 
جرایم سازمان یافته ای که مشمول مجازات های شدید مانند 
اعدام یا مجازات تعزیری درجه سه و بالاتر هستند، در مرحله 
تحقیقات مقدماتی از وکلای مورد تایید قوه قضائیه انتخاب شود. 

از سوی معاون اول قوه قضائیه مطرح شد

پاسخ قضائی به چگونگی دسترسی برخی از متهمان اخیر به وکیل

احیای برجام و موانع پیش رو 
طی روزهای گذشته کمال خرازی، رئیس 
شورای راهبردی سیاست خارجی ایران از 
آمادگی کشور برای بازگشت به مذاکرات 
برجام و حل شدن همه مسائل بین طرف های 
برجامی جز مساله »پادمان« خبر داد. او 
ابراز امیدواری کرده که با سفر هیات آژانس 
بین المللی انرژی اتمی، مشکل پادمان هم با 

آژانس حل و فصل شود. 
  ابهامات در سایت های »مریوان«، 

»ورامین« و »تورقوزآباد«
سفر اخیر هیات آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به این دلیل اهمیت دارد که در واقع یک بار پیش 
از این به طور قهری از سوی ایران لغو شده بود. 
یک هیات از آژانس ابتدا قرار بود در ماه نوامبر 
)آبان ماه( به تهران سفر کند اما این سفر انجام 
نشد. لغو سفر ماه نوامبر در واقع اعتراض ایران 
به صدور قطعنامه شورای حکام آژانس علیه 
ایران بود. در قطعنامه شورای حکام از جمهوری 
اسلامی خواسته شد که درباره ابهام های موجود 
در ارتباط با سایت های »مریوان«، »ورامین« و 
»تورقوزآباد« فورا توضیح دهد و محل نگهداری 
اقلام، مواد و تجهیزات هسته ای این سایت ها 
را اعلام کند. رافائل گروسی، مدیرکل آژانس 
در واکنش به لغو سفر هیات آژانس به تهران 
گفته بود وضعیت روابط ایران و آژانس با این 
تصمیم بدتر خواهد شد، اما کمتر از یک ماه 
بعد ایران در تصمیمش برای پذیرش هیات 
آژانس و احتمالا مساله همکاری با آژانس بر 
سر سایت های مشکوک تجدیدنظر کرده است. 
محمد اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی 
ایران بعد از اعلام خبر سفر هیات آژانس به 
ایران گفت »تعاملات ما با آژانس برقرار است و 
امیدواریم در جهت رفع موانع و ابهامات با آژانس 
یک گام رو به جلو برداشته شود.« اخیرا محمد 
اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی ایران درباره 
سایت های مشکوک توضیحاتی به جز توضیحات 
همیشگی یعنی رد ادعای آژانس و اسرائیل داده 
است. اسلامی به تازگی در مصاحبه ای با روزنامه 
همشهری گفته آثار اورانیوم غنی شده کشف 
شده در این سه مکان »از خارج وارد کشور شده 
است.« این مقام ایرانی گفته »مکان هایی که 
بازرسی کرده اند، یکی گاوداری، یکی معدن 
او  است.«  ضایعات فروشی  یکی  و  متروکه 
همچنین گفته »در یک ضایعاتی نمونه برداری 
کرده اند و این ضایعات از کشور های مختلف، 
وارد کشور شده است. کارخانه های ذوب آهن 
گوناگونی در کشور داریم که کالای مورد نیاز 
خود را از کشور های مختلف، تهیه و وارد کشور 
می کنند. ممکن است جایی ضایعاتی وارد شده 
باشد که آلودگی داشته باشد. این موضوع به 
آن معنا نیست که محل کشف این ضایعات، 
محل فعالیت هسته ای است یا ادعا شود سایت 
فعالیت های هسته ای اعلام نشده در ایران کشف 
شده است.« آژانس در نمونه برداری های محیطی 
که حدود سه سال پیش در ایران انجام داد، اعلام 
کرده بود که آثار اورانیوم در این سه مکان را 
یافته در حالی که ایران پیش از آن درباره وجود 
چنین مراکزی به آژانس اطلاع نداده بود. ایران 
در پاسخ خود گفته بود »مکان های اشاره شده 
در گزارش فعلی مدیرکل مبتنی بر ادعا های 
مطرح شده توسط طرف ثالث بد نیت یعنی 
رژیم صهیونیستی است که هیچ مبنای حقوقی 
ندارد. ایران پیش از این خواسته بود که پرونده 
سه مکان آلوده به اورانیوم قبل از احیای توافق 
برجام بسته شود، اما آژانس و قدرت های مذاکره 
کننده با تهران گفته بودند که این موضوع باید 
پس از ارائه پاسخ های »فنی و معتبر« ایران به 
آژانس حل شود. در مفاد افشا شده از پیش نویس 
اروپایی احیای برجام که در مرداد ماه امسال به 
دست ایران و آمریکا داده شده بود، یک گزینه به 
ایران پیشنهاد داده شد. اتحادیه اروپا در متن 
پیشنهادی توافق برجام، گزینه پاسخ دهی 
سریع ایران به آژانس بین المللی انرژی اتمی 
درباره ذرات اورانیوم کشف شده در سایت های 
اعلام نشده ایران را داد و در قبال آن، وعده داد 
که شورای حکام آژانس پرونده این موضوع را 
خواهد بست. توضیحات جدید محمد اسلامی 
درباره سایت های مدنظر آژانس بین المللی انرژی 
اتمی و پذیرایی از هیات آژانس در تهران نشان 
می دهد ایران در تعاملاتش با آژانس تجدیدنظر 
کرده و به جای درخواست بسته شدن یکباره 
پرونده سایت های مشکوک قبل از احیای برجام، 
تصمیم گرفته مساله را به طور دوجانبه با آژانس 
حل وفصل کند و به این ترتیب پرونده ایران را به 

عنوان قدم نخست برای احیای برجام ببندد. 
مذاکرات  سرگیری  از  پیشنهاد    

هسته ای در نشست بغداد
حسین  تحولات،  این  با  همزمان 
للهیان وزیر خارجه ایران هم روز  امیرعبدا
سه شنبه در حاشیه نشست بغداد در منطقه 
بحرالمیت اردن با انریکه مورا و جوزپ بورل 
مقامات اتحادیه اروپا دیدار کرده است. موضوع 
این دیدار بحث درباره مساله از سرگیری 
مذاکرات هسته ای بوده است. این وضعیت ظاهرا 

غرب را در موقعیت سختی قرار داده است. 
  شرایط طرح پیشنهاد بازگشت به 

مذاکرات
بورل هفته گذشته گفته »با وجود این واقعیت 
که توافق هسته ای به بن بست خورده و تشدید 
برنامه هسته ای ایران نگران کننده است، ما باید تا 
حد امکان به تعامل برای احیای این توافق ادامه 
دهیم و همچنان معتقدم باید تحریم های حقوق 
بشری و مرتبط با فروش تسلیحات به روسیه را 
از برنامه هسته ای که تشدید آن نگران کننده 

است، جدا کنیم.«

 تسری قانون کشف حجاب 
 از اماکن عمومی به فضای مجازی 

امکان پذیر نیست

محمود علیزاده طباطبایی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

پلیس در جامعه احساس امنیت نکند شرایط امنیتی جامعه به مخاطره می افتد و ما با 
چالش های جدی در آینده مواجه خواهیم شد

تبلیغاتی که در فضای مجازی صورت می گیرد و خطرناک است این است که شبکه های 
معاند اخباری را منتشر می کنند که رژیم در حال سقوط است. این اخبار دروغین باعث 

می شود که برخی جوانان تحت تأثیر این اخبار قرار بگیرند و خود را به خطر بیندازند

 

 تصویب ضوابط انتشار محتوا  
در رسانه های اجتماعی

شورای عالی فضای مجازی به ریاست رئیس جمهور، ضوابط 
انتشار محتوا در رسانه های اجتماعی را تصویب کرد. در جلسه 
شورای عالی فضای مجازی که عصر سه شنبه به ریاست سید 
ابراهیم رئیسی برگزار شد، سند ضوابط و شرایط انتشار محتوا 
در رسانه های اجتماعی مورد بررسی قرار گرفت و پس از طرح 
دیدگاه های اعضا مقرر شد این سند برای اصلاح و تکمیل به 
کمیسیون معین شورا ارجاع شود. در این جلسه همچنین 
گزارشی از آخرین وضعیت شبکه ملی اطلاعات ارائه شد و 
رئیس جمهور تاکید کرد راه اندازی شبکه ملی اطلاعات از 
اولویت های فضای مجازی است که باید با جدیت پیگیری و هر 

چه سریع تر راه اندازی شود. 


